
در همايش »خبر خوب، رسانه مسئول« تأکيد شد
صداقت اخبار ايراني در فضاي دروغ پراکني جهاني

همايش خبر خوب 

نفيسه ابراهيم زاده انتظام 
رسانه مسئول روز   گزارش

گذش�ته با حضور 
چهره هاي فرهنگ�ي و اجتماعي در تالار س�وره 
تهران برگ�زار ش�د. فص�ل مش�ترك اظهارات 
س�خنرانان اين هماي�ش تأکيد بر حف�ظ ويژگي 

صداقت در انتشار اخبار بود. 
خوب يا بد بودن خبر از منطق ف��ازي پيروي مي كند، 
يعني مي تواند وارد تعاريفي در مرز فلسفه  شود. تا پيش 
از اين خبر خوب خبري بود كه با سرعت و حفظ اصول 
خبرنويسي و اصالت و صحت منبع منتشر شود اما امروز 
مؤلفه بستر فكري و فرهنگي جامعه نيز براي انتشار اخبار 
مهم شمرده مي شوند. به بيان ديگر مختصات زماني و 
رواني جامعه هم در مباني تعريف خبر خوب جاي خود 
را باز مي كنند. براين اساس چند وقتي است ارباب خبر 
به فكر به روزرساني استانداردهاي خبررساني افتاده اند. 
در حال حاضر تمركز بر اخبار مثبت و دوري از تكرار و 
بازنش��ر اخبار منفي به صورت يك نياز انگيزشي براي 
جامعه درآمده و توجه نكردن به آن پويايي جامعه را از 
بين مي برد. اين در حالي است كه به عقيده كارشناسان 
مهندسي اخبار در دوره حكمراني فضاي مجازي كاري 
بسيار دشوار اس��ت. در اين اثنا نخستين دوره همايش 
»خبر خوب« روز گذشته با حضور مقامات، چهره هاي 
فرهنگي، اجتماعي و سياسي در تالار سوره حوزه هنري 

تهران برگزار شد. 
  بهتر است با مردم صادق باشيم

عزت الله ضرغامي، عضو شوراي عالي فضاي مجازي و 
رئيس اسبق صداو سيما به عنوان اولين سخنران مدعو 
در همايش »خبر خوب، رسانه مسئول« گفت: جامعه 
نياز به آگاهي و اطلاعات و تحريك شدن و انگيزه پيدا 
كردن دارد. قرار هم نيست يك خبر خوب بدهيم تا حال 
بخشي از جامعه خوب شود بلكه بايد نيازهاي مخاطب 

را سنجيده و مديريت كنيم. 
وي ادامه داد: بايد براي خبر خوب شاخص هايي اقتباس 
كرد و مشخص شود كه منظور چيست در غير اين صورت 
مي شود يك كارفرمايشي و نمي توان از آن توقع عملياتي 

شدن داشت و شايد نشود آن را ارزيابي كرد. 
ضرغامي تصريح كرد: امروز برخي از رسانه ها متوسل به 
خبرهاي دروغ و كذب مي شوند، زيرا مي خواهند از ساير 

رسانه ها عقب نيفتند. 
عضو ش��وراي عالي فضاي مجازي در ادامه افزود: نكته 
بعدي اين است كه درواقع جامعيت خبر بايد موردتوجه 
قرار گيرد، امروز آسيبي داريم كه خبري دروغ نيست اما 
دو سه خط نگاشته مي شود كه تنها بخش كوچكي از يك 
گزارش كامل است. اينكه مي گويند دروغ نگو اما همه 
راست را هم نگو صحيح نيست زيرا برخي موارد وجود 
دارد كه نگفتن همه راست ها خود مصداق دروغ است. 

اين عضو ش��وراي عال��ي فضاي مج��ازي تصريح كرد: 
خبرنگاران بايد اجتهاد و سپس خبر را منعكس كنند. 
همچنين بايد مهارت و توانايي خبرنگار منجر به توليد 

خبر خوب شود. 
اين عضو مجمع تش��خيص مصلحت نظ��ام گفت: بايد 
خبرهاي خوب منجر به س��ازندگي كشور شود ضمن 
اينك��ه در اين خص��وص باي��د بدانيم ك��ه خبر خوب 
كمك كننده به سازندگي كش��ور، مديريت ارشد آن و 
همچنين ياري رهبر معظم انقلاب و ديگر بزرگان كشور 
است و اگر نتوانيم خود را در اين محدوده هدف گذاري 

شده تنظيم كنيم اشتباه خواهيم كرد. 
وي گفت: اگر دائم خبرهاي نااميدكننده توسط رسانه ها 
منتشر ش��ود مردم نااميد مي ش��وند و انگيزه ها از بين 

خواهد رفت. 
اين عضو ش��وراي عالي فضاي مجازي گفت: اگر برخي 
از مردم به سمت رقباي خبر و رسانه هاي خارجي سوق 
پيدا كرده و منج��ر به افزايش ممب��ر و فالوورهاي آنها 
مي شوند به دليل آن است كه مردم با ديدن و مشاهده 
مرتب خبر خوب، ديگر آن مسائل را باور نمي كنند. پس 

بهتر است با مردم صادق باشيم. 
وي اف��زود: برخ��ي مس��ئولان و مخالفين م��ا داراي 
مشروعيت قانوني، رأي مردم و مجلس، پايگاه اجتماعي 
و كاريزما و قدرت خاصي هس��تند. لذا نبايد در اخبار، 

مردم را در مسيري خاص قرار داد. 
اين عضو شوراي عالي فضاي مجازي گفت: بايد مسئولان 

و متوليان بدانند و بشنوند كه برخي جاها هشدار و آژير 
نسبت به مديريت آنها كشيده شده است، چراكه كشور 
ما در اتاق شيشه اي واقع اس��ت البته من نظرم درباره 
اعتراضات اخير هم آن اس��ت كه اي��ن موضوع فرصت 

بوده نه تهديد. 
  رس�انه ها گفتماني ب�راي دف�اع از محرومان 

تشكيل دهند
سيد پرويز فتاح، رئيس كميته امداد امام خميني)ره( 
سخنران بعدي همايش خبر خوب،  رسانه مسئول بود. 
وي گفت: نظام اس��لامي بايد در دنيا خبرخوب تعريف 
كند و الگو بسازد. ياد گرفته ايم ديانت مثل سياست است 
و اجازه نداريم وقتي يقين نداريم حرفي بزنيم. قبول دارم 
كه در هر كجاي نظام ممكن اس��ت اشكالاتي باشد، اما 
كارهاي خوب هم وجود دارد و نمي شود فقط نيمه خالي 

ليوان را ديد، بلكه مثبت ديدن زودتر نتيجه مي دهد. 
رئيس كميته امداد گفت: آمار اشتباه دادن بلاي كشور 
اس��ت و معلوم نيس��ت اين آمارهايي كه ذهن مردم را 
خراب مي كن��د از كجا درمي آيد و به چ��ه منطقي اين 
آمارسازي ها مي شود؟ به گفته رهبري دستكاري در آمار 
گناه كبيره است، هر آماري كه اعلام مي شود چه از سوي 

مسئولان و چه رسانه ها در قبال آنها مسئوليت داريم. 
فتاح گفت: ش��ما بايد الگوي صداقت باش��يد و در دنيا 
الگوسازي كنيد و بگوييد رس��انه اي داريم كه بر محور 
فضيلت و اخلاق رفت��ار مي كند. رس��انه هاي خارجي 
اينگونه نيستند. حتي رسانه هاي CNN و فاكس نيوز 
كه حرفه اي هس��تند در مورد عربس��تان و فجايع آن 
در يمن حرف��ي نمي زنند چون عربس��تان همه آنها را 

خريده است. 
رئيس كميت��ه امداد اف��زود: انتظ��ار داريم رس��انه ها 
طرف��داران محرومان باش��ند چراك��ه آرمانگرايي در 
حماي��ت از محرومان، يتيم��ان و نيازمندان اس��ت نه 
اينكه فقط از سياست بگوييم. اين صحبت ها براي يك 

زلزله زده كمكي نمي كند. 
فتاح تصريح كرد: بخش��ي از مردم ما در فقر و زحمت 

هستند بايد به آنها برسيم و مردم داري كنيم. 
وي پيش��نهاد داد: رس��انه ها گفتمان��ي ب��راي دفاع از 

محرومان تش��كيل دهند و سيس��تمي ايجاد شود كه 
خود رسانه ها هم نقد شوند. همه از رسانه ها مي ترسند 
و مي گويند اگر چيزي بگوييم راس��ت و دروغ عليه مان 
مي نويسند و براي هميشه مي سوزيم؛ شما رسانه ها كه 
با همه ور مي رويد، ش��ما را چگونه ديگران نقد كنند؟ 
سازوكاري بسازيد كه شما را هم نقد كنند. همه در يك 
كشتي هستيم و سرنوشت مان به هم گره خورده است. 

  قدرت طلبي سياسيون و مردم عصباني تر 
در اين همايش كه به ميزباني خبرگزاري فارس برگزار 
ش��د پيام تيرانداز، مديرعامل اين خبرگزاري بر شيوع 
انتشار بي قاعده و پرتكرار اخبار منفي تأكيد و خاطرنشان 
كرد: اين امر منجر به روحيه مأيوس و كس��ل كننده اي 

شده كه مانع حركت انسان است. 
وي با بيان اينكه رس��انه بي طرف نداريم، گفت: رسانه 
بي طرف بي معناس��ت و اداي بي طرف��ي درآوردن هم 

فريب مخاطب است. 
تيرانداز اظهار داشت: بر اس��اس آمارها و پژوهش هاي 
علمي، مردم ما عصباني تر و كم تحمل تر از قبل شده اند، 
ضمن اينكه دعواه��اي ب��ي ارزش و قدرت طلبي هاي 
جناح هاي سياسي منجر به تحمل هزينه هاي گزاف از 

سوي جامعه شده است. 
همايش »خبرخوب، رسانه مسئول« با تقدير از تني چند 

از اصحاب رسانه به كار خود پايان داد. 
گفتني اس��ت پويش خبر خوب در چند روز گذش��ته 
توانسته مورد استقبال رسانه ها، وزارتخانه، دستگاه ها 
و س��ازمان هاي مختلف قرار گيرد. وزارت بهداش��ت، 
درمان و آموزش پزشكي، سازمان بسيج مستضعفين، 
كميته امداد حضرت امام خميني )ره(، نيروي انتظامي، 
سازمان بهزيستي، سازمان اوقاف و امور خيريه، جمعيت 
هلال  احم��ر، وزارت آموزش و پ��رورش، بنياد بركت، 
كميس��يون فرهنگي مجلس شوراي اس��لامي، ستاد 
اجرايي فرمان حضرت ام��ام خميني )ره(، خبرگزاري 
تسنيم، خبرگزاري مهر، روزنامه جوان، روزنامه وطن 
ام��روز، وزارت علوم، تحقيق��ات و فناوري، س��ازمان 
اقتصادي كوثر و خبرگزاري ميزان از جمله نهادهايي 

هستند كه به اين پويش پيوسته اند. 

رهبر معظم انقلاب: 
»غلط زيادي« امريکا   به سرانجام نمي رسد

خامنه اي، رهبر معظم   سياسي حض�رت آي�ت الله 
انقلاب اس�لامي عصر ديروز در دي�دار ميهمانان 
شرکت کننده در سيزدهمين اجلاس بين المجالس 
کشورهاي اسلامي، با تأکيد بر اينكه دنياي اسلام 
بايد در مسائل اساسي با صراحت و با صداي بلند 
سخن و موضع خود را بگويد، »فلسطين« و »اتحاد 
دني�اي اس�لام« را از جمل�ه موضوعات اساس�ي 
برش�مردند و گفتند: يكي از موضوع�ات اصلي و 
بسيار مهم دنياي اس�لام، »تلاش براي پيشرفت 
علمي« اس�ت که تجربه جمهوري اسلامي ايران 
نشان داد، با تلاش و با تكيه بر جوانان مي توان رتبه 
علمي خود را ارتق�ا داد و در بخش هاي مهمي، در 

مرز دانش قرار گرفت. 
به گزارش پايگاه اطلاع رساني دفتر مقام معظم رهبري، 
رهبر انقلاب اسلامي با اشاره به وظيفه ديني و تاريخي 
كشورها و دولت هاي اسلامي در قبال تحولات مهمي كه 
در دنيا در حال روي دادن است، گفتند: دنياي اسلام، 
امروز بايد در موضوعات مهم و اساسي نقش آفريني كند 
و نگذارد تجربه تلخ دهه هاي گذشته و تسلط قدرت ها و 

آثار بلندمدت آن، تكرار شود. 
حضرت آيت الله خامنه اي با اشاره به طرح مسائل ميانمار 
و كش��مير در اجلاس بين المجالس اسلامي و در عين 
حال غفلت از طرح مس��ائل بس��يار مهم يمن و بحرين 
در اين اجلاس، افزودند: بايد در مسائل اساسي دنياي 
اسلام صريح سخن گفت زيرا با صراحت، مي توان جريان 
س��ازي كرد و در افكار عمومي م��ردم و نخبگان جهان 
تأثيرگذار بود. ايش��ان تأكيد كردند: نبايد گذاشت كه 
امپراتوري خطرناك تبليغاتي غرب كه عمدتاً به دست 
صهيونيست ها اداره مي شود، مسائل مهم دنياي اسلام 
را ناديده بگيرد و با توطئه  س��كوت، مسائل اصلي امت 

اسلامي را محو كند. 
 دفاع از فلسطين وظيفه اي همگاني است

رهبر انقلاب اسلامي با تأكيد بر اينكه مي توان جريان 
امپراتوري تبليغاتي غرب را شكس��ت داد، خاطرنشان 
كردند: شكس��ت دادن صهيونيس��ت ها در جنگ نرم 

امكان پذير است، همانگونه كه آنها در جنگ سخت و در 
لبنان شكست خوردند و مجبور به اعتراف به آن شدند. 
حضرت آي��ت الله خامن��ه اي موضوع فلس��طين را در 
رأس مسائل دنياي اس��لام دانستند و گفتند: در قضيه 
فلسطين، سه حادثه »اشغال سرزمين«، »تبعيد دسته 
جمعي و ميليوني مردم« و »قت��ل عام و جنايت عظيم 
بشري« اتفاق افتاده اس��ت كه اين ستم در تاريخ نظير 
ندارد. ايشان، دفاع از فلسطين را وظيفه همه دانستند 
و تأكيد كردن��د: نبايد تصور ش��ود كه مقابل��ه با رژيم 
صهيونيستي فايده اي ندارد بلكه به اذن و لطف خداوند، 
مجاهدت ها در مقابل رژيم صهيونيستي به نتيجه خواهد 
رسيد، همانگونه كه جريان مقاومت نسبت به سال هاي 
قبل، پيشرفت كرده است. رهبر انقلاب اسلامي افزودند: 
صهيونيست ها، روزي شعار »از نيل تا فرات« را مي دادند 
اما اكنون براي محافظت از خود مجبور به ديواركش��ي 

شده اند. 
 سعودي ها به فلسطين خيانت مي کنند

حضرت آيت الله خامنه اي تأكيد كردن��د: بدون ترديد 
فلس��طين يك مجموعه و تاريخ »از بحر تا نهر« است و 
قدس نيز پايتخت آن است و امكان هيچ خدشه اي بر اين 
حقيقت، وجود ندارد. ايشان، اقدام اخير امريكا نسبت 
به قدس را »غلط زيادي« خواندن��د و گفتند: آنها قادر 
به انجام چنين كاري نخواهند بود و تلاش هاي آنها به 
سرانجام نخواهد رسيد. رهبر انقلاب اسلامي خاطرنشان 
كردند: دولت هايي كه در منطقه به امريكايي ها كمك 
و با رژيم صهيونيس��تي همكاري مي كنند تا با برادران 
مسلمان ستيز كنند، مرتكب خيانت صريح مي شوند، 
همانند كاري كه س��عودي ها انجام مي دهند. حضرت 
آيت الله خامنه اي، »اتحاد دنياي اسلام« را يكي ديگر 
از مسائل اساسي برشمردند و گفتند: ما معتقديم اتحاد 
دنياي اسلام كه داراي جمعيت زياد و امكانات فراوان و 
جايگاه بسيار حساس در دنيا است، مي تواند زمينه ساز 
شكل گيري يك قدرت بزرگ و اثرگذار شود و ما حتي به 
كساني كه صريحاً با ما دشمني مي كنند، گفته ايم آماده 
برخورد برادرانه هس��تيم، اگرچه آنها چنين رويكردي 
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    همايش خبر خوب رس��انه مس��ئول روز گذشته با حضور 
چهره هاي فرهنگي و اجتماعي در تالار سوره تهران برگزار شد. 
فصل مشترك اظهارات سخنرانان اين همايش تأكيد بر حفظ 
ويژگي صداقت در انتشار اخبار بود. در اين همايش عنوان شد 
 اگر دائم خبرهاي نااميدكننده توسط رسانه ها منتشر شود مردم 
نااميد مي شوند و انگيزه ها از بين خواهد رفت |  همين صفحه

در همايش »خبر خوب، رسانه مسئول« 
تأکيد  شد

صداقت اخبار ايراني
در فضاي دروغ پراکني جهاني

    بدون ترديد فلس�طين يك مجموعه و تاري�خ »از بحر تا نهر« اس�ت و قدس نيز پايتخت آن اس�ت و امكان هيچ 
خدشه اي بر اين حقيقت، وجود ندارد.  اقدام اخير امريكا نسبت به قدس »غلط زيادي« است. آنها قادر به انجام چنين 

کاري نخواهند بود و تلاش هاي آنها به سرانجام نخواهد رسيد

    دولت هايي که در منطقه به امريكايي ها کمك و با رژيم صهيونيستي همكاري مي کنند تا با برادران مسلمان ستيز 
کنند، مرتكب خيانت صريح مي شوند، همانند کاري که س�عودي ها انجام مي دهند. ما حتي به کساني که صريحاً با ما 

دشمني مي کنند، گفته ايم آماده برخورد برادرانه هستيم، اگرچه آنها چنين رويكردي ندارند| همين صفحه

»غلط زيادي« امريکا   به سرانجام نمي رسد
رهبر معظم انقلاب  در ديدار ميهمانان شركت كننده در سيزدهمين اجلاس بين المجالس كشورهاي اسلامي:

کمک هاي مردم  به زلزله زدگان  در حساب سلبريتي ها ماند
نماينده كرمانشاه: ماندن كمك هاي نقدي مردم در حساب سلبريتي ها هيچ توجيهي ندارد و نمي دانم كه قرار است چه مشكلي را از مردم در آينده حل كند
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شبهه پراكني درباره كشتي سانچي 
داستان سرايي است

مسئول کميته ويژه رسيدگي به حادثه نفتكش سانچي:

فاتحه تيم هاي  بازيکن ساز را 
خوانده ايم

گفت وگوي »جوان« با غلام پيرواني

براي حل مشکلات  نبايد
 چشم به ديگران داشت

روحاني در اتحاديه بين المجالس اسلامي:


